
Projekt Protokołu nr XXVI/2016 
z XXVI Sesji VII kadencji Rady Gminy Pruszcz Gdański, 

która odbyła się dnia 20 grudnia 2016 r. 

 
W XXVI Sesji Rady Gminy Pruszcz Gdański uczestniczyli: Wójt Gminy- Magdalena 
Kołodziejczak, Sekretarz Gminy – Małgorzata Grzegorczyk, Skarbnik Gminy – 
Mirosława Lica oraz Radca Prawny - Robert Dargiewicz. 

I. SPRAWY REGULAMINOWE 

 
1. Otwarcie Sesji. 
Otwarcia XXVI Sesji Rady Gminy dokonał Przewodniczący Rady Marek Kowalski. 
 
2. Stwierdzenie Quorum. 

Przewodniczący obrad sprawdził listę obecności radnych stwierdzając quorum; 
ustawowy skład Rady Gminy Pruszcz Gdański wynosi 20 radnych. Listę obecności 
podpisało  17 radnych. 
Lista obecności stanowi załącznik nr 1 do niniejszego protokołu. 
 
3. Przyjęcie porządku obrad. 
Przewodniczący Rady Gminy Marek Kowalski -  Czy ktoś z Państwa radnych ma 
uwagi do porządku obrad dzisiejszej sesji? 

Pan Zygmunt Zalewski – Mam dwa wnioski. Pierwszy: skreślić w dniu dzisiejszym 

pozycję nr 10 czyli uchwalenie zmiany miejscowego planu zagospodarowania 
przestrzennego Przejazdowa i Dziesięciu Włók. Drugi: głosowanie nad protokołem 
pokontrolnym Eksploatatora. 

Pan Karol Kardasiński – Wnioskuję, żeby nasz wniosek Klubu Radnych o zmianę 

uchwały wyrzucić i zamienić na tą uchwałę o ustalenie wysokości opłat za 
korzystanie z przedszkoli. 

Przewodniczący Rady Gminy Marek Kowalski – Wypowiedź nie nagrała się z 

powodu nie włączonego mikrofonu. 

Pani Wójt Magdalena Kołodziejczak – Proszę o wprowadzenie uchwały w sprawie 
wyrażenia zgody na przejęcie od Powiatu Gdańskiego zadania publicznego z 
zakresu utrzymania chodników. Po długich rozmowach z powiatem uzyskaliśmy 
zapewnienie przekazania środków finansowych na utrzymanie chodników 
powiatowych, które są na terenie naszej gminy. Chcemy móc je utrzymywać za 
środki przekazane przez powiat. 

Przewodniczący Rady Gminy Marek Kowalski – Przegłosujemy wnioski. Kto jest 
za tym, żeby przyjąć do porządku obrad punkt : Wręczenie zaświadczenia o wyborze 
radnego Gminy Pruszcz Gdański oraz złożenia ślubowania przez nowo wybranego 
radnego Dariusza Grudniewskiego? 

W wyniku głosowania ( w głosowaniu wzięło udział 17 radnych) za przyjęciem 
do porządku obrad punktu: Wręczenie zaświadczenia o wyborze radnego 
Gminy Pruszcz Gdański oraz złożenia ślubowania przez nowo wybranego 
radnego Dariusza Grudniewskiego głosowało 17 osób. 



Przewodniczący Rady Gminy Marek Kowalski – W punkcie 4 wprowadzenie 

jednolitego tekstu uchwały w sprawie ustalenia wysokości opłat za korzystanie z 
wychowania przedszkolnego. Kto jest za tym, żeby taką zmianę dokonać? 

W wyniku głosowania ( w głosowaniu wzięło udział 17 radnych) za przyjęciem 
do porządku obrad projektu uchwały w sprawie ustalenia wysokości opłat za 
korzystanie z wychowania przedszkolnego w prowadzonych przez Gminę 
Pruszcz Gdański publicznych innych formach wychowania przedszkolnego               
i oddziałach przedszkolnych w szkołach podstawowych dla dzieci do lat 5  
głosowało 17 osób. 

Przewodniczący Rady Gminy Marek Kowalski – Pani Wójt zgłaszała jeden projekt 

uchwały w sprawie wyrażenia zgody na przejęcie od Powiatu Gdańskiego zadania 
publicznego z zakresu utrzymania chodników. Ten projekt uchwały umieścilibyśmy w 
miejscu 10 uchwały, jeżeli zostanie przegłosowane jej usunięcie z porządku obrad. 
Kto jest za tym, żeby usunąć z porządku obrad uchwałę nr 10? 

W wyniku głosowania ( w głosowaniu wzięło udział 17 radnych) za usunięciem 
z porządku obrad  projektu uchwały w sprawie uchwalenia zmiany 
miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego gminy Pruszcz Gdański 
– część nizinna A, w zakresie fragmentu obrębu geodezyjnego Przejazdowo i 
Dziewięć Włók głosowało 17 osób. 

Na sesję przybyła Pani Ewa Romik. 

Przewodniczący Rady Gminy Marek Kowalski – W to miejsce wprowadzimy 
uchwałę, o której wcześniej mówiłem. Kto z Państwa jest za tym, żeby wprowadzić 

do porządku obrad dzisiejszej sesji głosowanie w sprawie przyjęcia protokołu Komisji 
Rewizyjnej? Dodam, że na dzisiaj jest zwołane poszerzone Prezydium Rady, czyli 
Przewodniczący Rady i Przewodniczący Stałych Komisji z wniosku Pana 
Przewodniczącego Komisji Rewizyjnej, żeby porozmawiać o protokole kontrolnym. 

Pan Tadeusz Bednarczyk – Proponuję, żeby głosowanie odłożyć do następnej sesji. 

Przewodniczący Rady Gminy Marek Kowalski – Kto z Państwa radnych jest za 
tym, żeby odłożyć wniosek Komisji Rewizyjnej na kolejną sesję? 

Pan Robert Dargiewicz – Trzeba przegłosować wniosek Pana Zalewskiego, chyba 

że Pan Zalewski go cofnie. 

Przewodniczący Rady Gminy Marek Kowalski – Kto jest za tym, żeby przyjąć 
wniosek Pana Przewodniczącego Komisji Rewizyjnej? 
W wyniku głosowania ( w głosowaniu wzięło udział 18 radnych) za 
wprowadzeniem do porządku obrad głosowania nad protokołem pokontrolnym 
Komisji Rewizyjnej głosowały 4 osoby, przeciw było 12 osób, 2 osoby 
wstrzymały się. 

Przewodniczący Rady Gminy Marek Kowalski – Stwierdzam, że wniosek Pana 
Zalewskiego nie otrzymał wymaganej większości i nie umieścimy go w porządku 
obrad. Kto z Państwa radnych jest za przyjęciem porządku obrad po dokonaniu tych 
zmian, które przegłosowaliśmy? 
W wyniku głosowania ( w głosowaniu wzięło udział 18 radnych) za przyjęciem  
porządku obrad po dokonanych zmianach głosowało 18 osób. 

4. Przyjęcie protokołu z  XXV Sesji Rady Gminy. 



Przewodniczący Rady Gminy Marek Kowalski- Kto z Państwa radnych ma uwagi 

do protokołu z XXV sesji Rady Gminy? Nie widzę uwag, wobec tego uważam, że 
protokół z XXV Sesji został przyjęty bez uwag. 
II. Wręczenie zaświadczenia o wyborze radnego gminy Pruszcz Gdański. 
Przewodniczący Rady Gminy Marek Kowalski – Panie Radny zapraszam do 

ślubowania. Przed przystąpieniem do wykonywania mandatu radnego, radni składają 
ślubowanie. Ślubowanie odbywa się w następujący sposób: po odczytaniu roty 
ślubowania wywołany radny powstaje i wypowiada słowo ślubuję”. Ślubowanie może 
być złożone z dodaniem słów „tak mi dopomóż Bóg". 
"Wierny Konstytucji i prawu Rzeczypospolitej Polskiej, ślubuję uroczyście obowiązki 
radnego sprawować godnie, rzetelnie i uczciwie, mając na względzie dobro mojej 
gminy i jej mieszkańców". 
Pan Dariusz Grudniewski – Ślubuję, tak mi dopomóż Bóg. 
Przewodniczący Rady Gminy Marek Kowalski – Dziękujemy bardzo. Od tej chwili 
jest Pan Radnym Gminy Pruszcz Gdański, może Pan wspólnie z kolegami głosować 
nad uchwałami. Zmieniło nam się quorum. Jest nas więcej. Doszedł nam nowo wy-
brany radny. Przybyła na obrady też pani radna. Jest nas w tej chwili 19 osób. 
 Mam również miłą informację. W ostatnim czasie odbył się plebiscyt Dziennika 
Bałtyckiego pod nazwą „Radny na medal”. Jest mi bardzo miło poinformować, że 
radnym na medal został radny naszej gminy Pan Karol Kardasiński. Serdecznie gra-
tulujemy i życzymy owocnej pracy na rzecz gminy i jej mieszkańców. 
 Chciałbym również poinformować i zachęcić do głosowania. W holu jest eks-
pozycja prac dzieci z punktów opiekuńczo-wychowawczych, które wykonały prace. 
Tematem konkursu było hasło :”Szczęśliwy, bo nieuzależniony”. Na nasz konkurs 
odpowiedziało 15 świetlic. Komisja już je oceniała. Państwo w przerwie również mo-
żecie to zrobić. Od p. Marty można odebrać karteczki i zagłosować. Wszystkie prace 
są ponumerowane. Zachęcam, bo myślę, że będzie to kolejne wyróżnienie dla dzieci. 
 
III.  Wręczenie aktu mianowania nauczycielowi. 
Pani Wójt Gminy Pruszcz Gdański wręczyła akt mianowania Panu X, 
nauczycielowi z terenu naszej gminy (załącznik nr 2). 
Pan X złożył ślubowanie. 
 
IV. Sprawozdanie Wójta o pracach w okresie międzysesyjnym. 
Na sesję przybył radny Karol Karc. 
Pani Wójt Magdalena Kołodziejczak- W okresie miesiąca międzysesyjnego 
zajmowaliśmy się m.in. dalszym procedowaniem nad strategią rozwoju gminy.  Od 
początku tego roku pracujemy nad stworzeniem takiej strategii. Odbyły się kolejne 
spotkania konsultacyjne, tym razem z grupą seniorów, z grupą młodych 
mieszkańców naszej gminy, oraz dodatkowe spotkanie dla pozostałych mieszkańców 
naszej gminy. Teraz trwają prace, którymi zajmują się pracownicy naszego urzędu. 
Dokonujemy podziału tych zadań. Przypisujemy do poszczególnych zadań 
poszczególne osoby. Mamy nadzieję, że w pierwszym kwartale tego roku strategia 
będzie gotowa.  

Miało miejsce podpisanie umowy ze spółką Energa Oświetlenie na 
eksploatację oświetlenia będącego własnością spółki. Będą zmiany do tej umowy. 
Nie będziemy płacili od nowego roku za eksploatację nowo wybudowanych 
urządzeń, ponieważ naszym zdaniem mają one po wybudowaniu okres gwarancji.  



Dnia 22  listopada odbyłam zebranie wiejskie w Juszkowie. Przeprowadziłam 
konsultacje dotyczące budowy siedziby nowej gminy. W Juszkowie, tak jak w 
większości naszych miejscowości, mieszkańcy w pełni popierają naszą inwestycję.  

Dnia 25 listopada odbyło się uroczyste otwarcie Mediateki w Straszynie. Mam 
nadzieję, że Państwo, którzy byli, pozytywnie oceniają tą inwestycję. Zaproszeni 
goście byli pod dużym wrażeniem i z tego co wiem, mieszkańcy bardzo chętnie 
korzystają z usług tego obiektu. 

Dnia 28 listopada odbyło się zebranie wiejskie w Krępcu.  
Dnia 29 listopada mieliśmy duże spotkanie z dyrektorami szkół. 

Rozmawialiśmy na temat nadchodzącej reformy oświaty. Było to kolejne spotkanie. 
Analizujemy układ obwodów szkolnych, ilość dzieci oraz czekające nas zmiany. W 
pierwszych dniach stycznia przedstawimy Państwu propozycję. Które w tej chwili 
opracowujemy. 

Dnia 1 grudnia mieliśmy spotkanie w Europejskim Funduszu Społecznym. 
Realizujemy duży projekt unijny, związany z rozwojem kompetencji kluczowych. Jest 
to projekt, co do którego już podpisaliśmy umowę.  Dotyczy on wszystkich naszych 
szkół. Jest związany zarówno z rozwojem umiejętności naszych dzieci,  
dodatkowego wyposażenia, oraz stworzeniem platformy współpracy między 
szkołami. Rodzi się cały szereg pytań związanych z realizacją tego projektu. Dotyczą 
one głównie strony formalnej. 

Dnia 1 grudnia mieliśmy cykliczne spotkanie z panem starostą. Pan starosta 
co kilka miesięcy zaprasza samorządowców powiatu gdańskiego. Tym razem sprawy 
jakie były poruszane dotyczyły współpracy z wojewódzkim konserwatorem zabytków. 
Jest to instytucja, od której musimy uzyskiwać cały szereg uzgodnień. Dotyczą one 
czasami drobnych rzeczy np. ustawienia ławki w obszarach, które są objęte ochroną 
konserwatorską. W związku z powyższym zaczynamy dyskutować coraz częściej, 
żeby samorządy powiatu gdańskiego powołały konserwatora zabytków, który byłby w 
strukturze starosty, ale załatwiałby wszystkie sprawy związane z uzgodnieniami na 
terenie powiatu gdańskiego. Ułatwiłoby nam to pracę i współpracę. W tej chwili o 
niektóre rzeczy musimy jechać i prosić o przyspieszenie. Wiele powiatów z 
województwa pomorskiego takie rozwiązanie zastosowało, m.in. powiat kościerski, 
kartuzki. Bardzo ułatwia to pracę.  

Mieliśmy kolejne spotkanie w sprawie zbiornika retencyjnego w Borkowie. 
Mamy tam pewien problem jeśli chodzi o dokumentację. Wykonawca na razie zszedł 
z budowy. Jest to związane z bardzo obfitymi opadami, które miały miejsce. W 
najbliższych dniach zaproponują nam rozwiązanie techniczne, które pozwoli na 
zakończenie tej inwestycji. Zapoznamy również  z tym Państwa. 

Dnia 5 grudnia zebranie w Żuławie. Konsultowaliśmy tam m.in. sprawę zmiany 
siedziby urzędu. Bardzo dziękuję mieszkańcom Żuławy, ponieważ uchwała zebrania 
wiejskiego została również podjęta jednogłośnie. 

Dnia 7 grudnia mieliśmy spotkanie z Państwem Radnymi i Sołtysami z części 
żuławskiej dotyczące przebudowy drogi 226. Spotkanie było dosyć burzliwe. 
Nastąpiła zmiana wykonawcy i projektanta, więc niektóre rzeczy, które były w 
pierwszej fazie projektowania zgłaszane przez państwa sołtysów i radnych, nie 
wszystkie zostały uwzględnione. Teraz zaczynamy niektóre uzgodnienia od początku.  

Dnia 8 grudnia zebranie w Cieplewie. Oprócz rozmów na tematy inwestycyjne, 
to również konsultacje dotyczące zmiany siedziby. Również jednogłośnie przyjęte.  

Dnia 9 grudnia, jak co roku, Wigilia zorganizowana przez zespół Jagódki. 
Piękne spotkanie. Bardzo dużo osób uczestniczyło w tym spotkaniu. Bardzo dziękuję 
Pani Dyrektor oraz Rodzicom za przygotowanie tak pięknego spotkania. 



Dnia 10 grudnia brałam udział w uroczystości związanej ze 103 urodzinami 
naszej mieszkanki. Mówię o tym głośno, ponieważ takich mieszkańców wiekowych 
też mamy. Jest to mieszkanka Rokitnicy. Pani w znakomitej formie fizycznej i 
psychicznej. Prosiła, żeby wszystkich pozdrowić. Mówiła, że mieszka w budynku bez 
windy i ma pewien problem ze schodzeniem po schodach, a poza tym wszystko w 
porządku. Spotkanie niezwykle budujące. 

Dnia 12 grudnia Dzień Białej Wstążki. Byliśmy gospodarzami w ośrodku 
kultury. Była prezentacja dotychczasowych laureatów. Przypomnę, że laureatem 
Białej Wstążki jest pan komendant Straży Gminnej, a za krzewienie kultury wśród 
mieszkańców powiatu gdańskiego, oraz za przekazywanie pozytywnych treści Pan 
Grzegorz Cwaliński. Wydawałoby się, że problem przemocy wobec kobiet to jest 
marginalne zjawisko, a tymczasem ciągle spotykamy się z tym w naszym życiu. 

Dnia 14 grudnia mieliśmy spotkanie z firmą odśnieżającą. Po pierwszym, na 
szczęście słabym ataku zimy, wyszły pewne niedoskonałości jeśli chodzi o 
wykonywanie usług utrzymania zimowego dróg. Rozwiązaliśmy umowę na dwa 
rejony. Pani reprezentująca firmę zobowiązała się do tego, że poradzi sobie 
doskonale z pozostałymi rejonami. Ustaliliśmy jeszcze raz zasady współpracy. 
Naliczyliśmy kary, które były związane z umową, którą podpisaliśmy przez tą panią. 
Mam nadzieję, że więcej taka sytuacja się nie powtórzy. 

Dnia 15 grudnia byłam na spotkaniu w Warszawie. Odbyłam spotkanie w 
Ministerstwie Środowiska i w Narodowym Funduszu Ochrony Środowiska. Spotkania 
i rozmowy dotyczyły możliwości pozyskania pieniędzy m.in. na budowę sieci 
deszczowych i zabezpieczenie przeciwpowodziowe. Rozmawialiśmy na temat 
tworzenia programów dla mniejszych samorządów. Do tej pory taką możliwość 
pozyskania środków miały samorządy głównie powyżej 100 tyś. mieszkańców. 
Natomiast teraz być może pojawią się nowe programy skierowane do mniejszych 
samorządów.  

Wczoraj mieliśmy spotkanie z Zarządem Dróg i Zieleni miasta Gdańska w 
sprawie mostu w Krępcu. W Krępcu mamy dwa mosty: jeden na Motławie, drugi na 
Czarnej Łasze. Na Motławie jest to most miasta Gdańska, na Czarnej Łasze w 50% 
jesteśmy my właścicielem i w 50%miasto Gdańsk. Ustaliliśmy, że w trybie pilnym 
przygotujemy wspólnie dokumentację na remont tego mostu. Miasto Gdańsk chce 
przekazać przęsła, które posiada i chcielibyśmy do połowy roku przygotować to w 
taki sposób, żeby pojazdy do 20 t mogły spokojnie przez ten most przejechać. O 
dalszych działaniach będę Państwa informowała. 
 
V. Interpelacje i zapytania radnych. 
Pani Weronika Chmielowiec – Chciałam wrócić do tematu, o którym rozmawialiśmy 
na Komisji Oświaty czy Budżetu, mianowicie rozdzielenie miejscowości Borkowo 
poprzez znak zakaz ruchu. Z tego co donoszą mieszkańcy już posypały się pierwsze 
mandaty w wysokości 300 zł. Nie jestem w stanie tego zweryfikować, jednak nie 
sądzę, żeby mieszkańcy wymyślali takie rzeczy. Nie wiem czy nasza powiatowa 
policja czy policja Gdańska. Jest tabliczka, która mówi „nie dotyczy przewozów 
szkolnych”. Mamy kłopot bardzo poważny. Nie jestem w stanie nadążać odpowiadać 
naszym mieszkańcom co mają robić. Odpowiadam jedno. Nie będę namawiać do 
łamania przepisów ruchu drogowego, bo tym się zawodowo zajmuję i byłaby to 
hipokryzja. Co my teraz z tym zrobimy?  Chciałabym, żeby Pani Wójt zajęła oficjalne 
stanowisko, które można przekazać mieszkańcom. Stan na dzisiaj jest taki, że 
Borkowo jest rozdzielone na dwie części i żeby z jednej do drugiej części dojechać to 
mamy 3,5 km w jedna stronę. Zarówno mieszkańcy starego Borkowa mają 



utrudniony dojazd, bo znak już został postawiony po prawej stronie, czyli prawidłowo 
zgodnie z rozporządzeniem o warunkach technicznych znaków i sygnałów 
drogowych. W związku z tym do przychodni, apteki, na pocztę, czy do sklepów, 
właściwie do centrum wsi mieszkańcy ze starej części muszą jechać 3,5 km dookoła, 
jeśli chcą to zrobić zgodnie z przepisami. Mieszkańcy natomiast Nowego Horyzontu 
jeśli chcą jechać do starszej części miejscowości muszą to robić przez ul. 
Niepołomicką i Starogardzką. Co mamy mieszkańcom mówić i czy jest możliwość 
zorganizowania mediacji z współwłaścicielami tej drogi? Rozumiem Pani Wójt, że 
mieliście świadomość, że to była droga prywatna. Z tego co się orientuję mieliśmy 
taką świadomość. Przypomniałam sobie, że była rok wcześniej taka rozmowa i była o 
tym mowa. 
Pani Wójt Magdalena Kołodziejczak- Odbyło się spotkanie z Panami 
reprezentującymi właścicieli, jest tam 51 właścicieli. Do dzisiaj nie pojawiła się u nas 
firma „Hanza”, która jest współwłaścicielem. Czekamy na spotkanie z panem 
prezesem. Rozmowa przebiegła w taki sposób, że wieszamy tabliczkę nie dotyczy 
przewozów szkolnych, mając na myśli bardzo szeroki wachlarz, bo to nie tylko 
przewozy szkolne, nie piszemy autobusy i busy. Nie są podejmowane jakiekolwiek 
działania związane ze zgłaszaniem, że ktoś przejeżdża przez tą ulicę. Tą ulicą 
przejeżdżają wszyscy bez jakichkolwiek perturbacji. Znak stoi, ale jest to tylko 
postawiony znak po to, żeby wpłynąć na decyzję miasta Gdańska o przejęciu tej 
drogi. Wczoraj wykorzystując obecność panów z ZDiZ-tu rozmawialiśmy na ten 
temat. Pan dyrektor zobowiązał się do przygotowania takiego spotkania. Wczoraj 
jechali na miejsce, żeby zobaczyć stan tej drogi. Jest ona wybudowana zgodnie ze 
sztuką, jest to droga z chodnikami z kostki. Po nowym roku będziemy mieli spotkanie 
z szefem Wydziału Skarbu z miasta Gdańska w celu rozpoczęcia procedury 
przekazywania tej drogi. Nic się w tej chwili nie dzieje, w sensie takim, że nie stoi 
policja, nie blokuje przejazdu, swobodnie można przejeżdżać. To jest droga na 
terenie miasta Gdańska, dla mnie jest to nowość, że jest to droga prywatna, 
wcześniej takie sygnały do mnie nie docierały, nie wiedziałam o tym. Panowie, którzy 
reprezentują współwłaścicieli tej drogi oświadczyli, że jedyną przesłanką takiego 
działania jest spowodowanie, żeby miasto Gdańsk jak najszybciej tą drogę przejęło. 
My podejmujemy się pośredniczenia, czy rozpoczęcia rozmów na ten temat. 
Pani Weronika Chmielowiec – Tabliczka „nie dotyczy przewozów szkolnych” – nie 

dotyczy przewozów szkolnych. Ustawa też reguluje co to są przewozy. Przewoźnicy 
szkolni są to autobusy szkolne albo autobusy przewożące dzieci do lat 18. To nie jest 
rodzic, który jedzie samochodem prywatnym. Pani Wójt, mieszkańcy donoszą, że 
mandaty już się posypały. Nadal pytam, czy mieszkańcy mogą tamtędy jeździć czy 
nie?    
Pani Wójt Magdalena Kołodziejczak- Jeszcze raz odpowiadam. Spotkaliśmy się z 

osobami reprezentującymi współwłaścicieli. Państwo powiedzieli, że nie podejmują 
żadnych działań związanych z karami osób przejeżdżających. Droga jest bez 
wątpienia prywatna. Nic ponadto, co do tej pory gmina zrobiła, nie możemy więcej 
zrobić. Z informacji, które posiadam, był incydent wypisania jednego mandatu na 
początku całej akcji w momencie, kiedy te znaki stanęły, żeby nadać temu pewien 
wydźwięk. Natomiast od momentu spotkania, nie mam żadnej informacji, żeby 
ktokolwiek był tam zatrzymywany, czy miał wypisany mandat. My nie śledzimy stanu 
własności nieruchomości znajdującej się na obszarze innej gminy. Jeszcze raz 
powtarzam, że informacja o tym, że jest to droga prywatna trafiła do nas w momencie 
kiedy pojawiły się znaki, czyli niecały miesiąc temu. 
Pani Krystyna Białek – Chciałabym poruszyć temat zbiornika na Głębokim. 



Odnośnie zmian. Pierwsze plany, które były publicznie omawiane z mieszkańcami 
różnią się od tych co teraz widziałam. Po otrzymaniu wyników badań geologicznych 
chciałabym, żeby odbyło się spotkanie z mieszkańcami, ponieważ wał, który będzie 
otaczał zbiornik ma akurat 2 m ponad powierzchnię obecną od tej części 
zamieszkałej. On nie będzie niczym uszczelniany. Obawiam się, że będzie z czasem 
przemakało do niżej położonych domów. Chciałbym, żeby to było na początku 
omówione z mieszkańcami, albo zapewnione w jakiś sposób, że do tego nie dojdzie. 
Proszę, żeby po otrzymaniu tych wszystkich badań spotkać się w obecności Pani 
Wójt, projektanta z mieszkańcami Głębokiego. 
Pan Łukasz Franiak – Jak będzie wyglądało dalsze procedowanie w sprawie 
przejęcia dróg na osiedlu Zakątek Juszkowo.  
VI. Sprawy sołeckie. 
Na sesję przybył radny Krzysztof Paśko. 

1. Zapytania i wnioski Stowarzyszenia Sołtysów Gminy Pruszcz Gdański.  
Nie zgłoszono. 
2. Zapytania i wnioski sołeckie. 

Pan Antoni Byczyński – Mam dwa pytania. Pierwsze: czy to już na stałe weszło, że 

wieś Dziewięć Włók w planie finansowym nie otrzymuje niczego. Czy tak będzie do 
końca kadencji? Drugie: kiedy znajdą się pieniądze na wyremontowanie lub 
poprawienie dachu między starą, a nową szkołą w Wiślinie. Od początku cały czas 
zamykane są drzwi głównego wejścia. 
 

VII. ROZPATRZENIE PROJEKTÓW UCHWAŁ W SPRAWIE: 
1.zmiany uchwały budżetowej na rok 2016 

Projekt uchwały odczytała M. Lica – Skarbnik Gminy. 
Komisja Działalności Gospodarczej, Rozwoju Gminy i Budżetu opiniuje projekt 
uchwały pozytywnie. 
Przewodniczący Rady Gminy Marek Kowalski – Otwieram dyskusję. 

Nie zgłoszono. 
W wyniku głosowania (w głosowaniu wzięło udział 21 radnych) za przyjęciem 
uchwały głosowało 21 osób, Rada Gminy podjęła Uchwałę nr XXVI/113/2016 z 
dnia 20 grudnia 2016 r. w sprawie zmiany uchwały budżetowej na rok 2016. 
2. zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Pruszcz Gdański. 
Projekt uchwały odczytała M. Lica – Skarbnik Gminy. 
Komisja Działalności Gospodarczej, Rozwoju Gminy i Budżetu opiniuje projekt 
uchwały pozytywnie. 
Przewodniczący Rady Gminy Marek Kowalski – Otwieram dyskusję. 

Nie zgłoszono. 
W wyniku głosowania (w głosowaniu wzięło udział 21 radnych) za przyjęciem 
uchwały głosowało 21 osób, Rada Gminy podjęła Uchwałę nr XXVI/114/2016 z 
dnia 20 grudnia 2016 r. w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej 
Gminy Pruszcz Gdański. 
3. wydatków budżetu Gminy Pruszcz Gdański na rok 2016, które nie wygasają z 
upływem roku budżetowego 2016 

Projekt uchwały odczytała M. Lica – Skarbnik Gminy. 

Komisja Działalności Gospodarczej, Rozwoju Gminy i Budżetu opiniuje projekt 
uchwały pozytywnie. 
Przewodniczący Rady Gminy Marek Kowalski – Otwieram dyskusję. 
Nie zgłoszono. 
W wyniku głosowania (w głosowaniu wzięło udział 21 radnych) za przyjęciem 



uchwały głosowało 21 osób, Rada Gminy podjęła Uchwałę nr XXVI/115/2016 z 
dnia 20 grudnia 2016 r. w sprawie wydatków budżetu Gminy Pruszcz Gdański 
na rok 2016, które nie wygasają z upływem roku budżetowego 2016. 
4. ustalenia wysokości opłat za korzystanie z wychowania przedszkolnego w 
prowadzonych przez Gminę Pruszcz Gdański publicznych przedszkolach, 
publicznych innych formach wychowania przedszkolnego i oddziałach 
przedszkolnych w szkołach podstawowych dla dzieci do lat 5-ciu. 
Projekt uchwały odczytała B. Chodkowska  – pracownik merytoryczny. 
Komisja Oświaty, Kultury, Sportu, Zdrowia i Opieki Społecznej opiniuje projekt 
uchwały pozytywnie. 
Komisja Działalności Gospodarczej, Rozwoju Gminy i Budżetu opiniuje projekt 
uchwały pozytywnie. 
Przewodniczący Rady Gminy Marek Kowalski – Otwieram dyskusję. 
Pan Zygmunt Zalewski – Nie wiem, czy dobrze słyszałem Panią Wójt przed 
rozpoczęciem sesji. Dzieci od lat 6, będą zwolnione całkowicie z opłat? 

Pani Wójt Magdalena Kołodziejczak – Tak. 
Pan Zygmunt Zalewski – Tego tutaj nie ma. Nie jest napisane wyraźnie. Jest 

napisane do lat 5-ciu. Nie wiem czy nie warto dopisać, że zwalnia się z opłaty 
również 6-latki. 
Pani Wójt Magdalena Kołodziejczak – W uzupełnieniu - to jest zmiana jeszcze do 
obowiązującej ustawy o systemie oświaty. Za chwilę ma wejść nowa. Tak ustawo-
dawca wprowadził zapis  „do lat 5-ciu”. Tutaj się katalog dzieci objętych opłatą koń-
czy. Logiczną rzeczą jest, że jak do lat 5, to 6-latkom nie możemy naliczyć za pobyt 
ponad 5 godzin. 
Pan Karol Kardasiński – Rozumiem, że ta ustawa będzie obowiązywała od 1 stycz-

nia.  
Pani Wójt Magdalena Kołodziejczak – Tak. 
Pan Karol Kardasiński – Nasze 14 dni wystarczą… 
Pani Wójt Magdalena Kołodziejczak- Nie wiem co z samorządami, które już miały 

sesję i nie zbiorą. 
Pan Karol Kardasiński – Część Państwa Radnych, którzy nie są w komisji Oświaty 

nie wiedzą. Nasz projekt, który macie załączony na Komisji Oświaty ustaliliśmy, że 
wykreślamy część i w nowej uchwale już tego nie ma. Cieszymy się, że zostało to już 
usunięte tak jak komisja wnioskowała. 
 W wyniku głosowania (w głosowaniu wzięło udział 21 radnych) za przyjęciem 
uchwały głosowało 21 osób, Rada Gminy podjęła Uchwałę nr XXVI/116/2016 z 
dnia 20 grudnia 2016 r. w sprawie ustalenia wysokości opłat za korzystanie z 
wychowania przedszkolnego w prowadzonych przez Gminę Pruszcz Gdański 
publicznych przedszkolach, publicznych innych formach wychowania 
przedszkolnego i oddziałach przedszkolnych w szkołach podstawowych dla 
dzieci do lat 5-ciu. 
5. utraty mocy uchwały Nr XLV/15/98 Rady Gminy Pruszcz Gdański z dnia 14 
lutego 1998 r. o zwiększeniu dodatku wiejskiego dla nauczycieli szkół i 
przedszkoli gminy Pruszcz Gdański 
Projekt uchwały odczytała B. Chodkowska  – pracownik merytoryczny. 
Komisja Oświaty, Kultury, Sportu, Zdrowia i Opieki Społecznej opiniuje projekt 
uchwały pozytywnie. 
Przewodniczący Rady Gminy Marek Kowalski – Otwieram dyskusję. 
Pan Karol Kardasiński – Chciałbym swój głos przekazać Pani X która jest obecna. 
Jest to pani, która jest zastępcą przewodniczącego „Solidarności Oświaty” z Pruszcz 



Gdańskiego. 
X – Krótko na temat tego dodatku. Wszyscy wiemy, że dodatek przysługuje, jest to 
ogólnopolski przepis. Chciałbym zwrócić uwagę, żebyście się Państwo nad tym 
jeszcze głosowaniem wstrzymali. Jest to istotny składnik wynagrodzeń nauczycieli. 
Wiem, w jakim celu został uchwalony. Nie zostały przeprowadzone żadne konsultacje 
ze związkami zawodowymi w tej sprawie. Mamy to zagwarantowane w ustawie o 
związkach zawodowych, że wszelkie zmiany dotyczące wynagrodzeń nauczycieli 
należy konsultować ze związkami zawodowymi. Chcielibyśmy to jeszcze 
przedyskutować. Tym bardziej, że kiedy negocjowaliśmy regulaminy wynagrodzeń 
ostatni raz, jeśli dobrze sobie przypominam był to rok 2009, za każdym razem 
przypominano nam, kiedy prosiliśmy o podwyższenie dodatku motywacyjnego lub 
dodatku za wychowawstwo, że macie wysoki dodatek wiejski 15%. To miało 
hamować nasze prośby, żeby podnieść nasze pozostałe składniki wynagrodzeń. 
Bardzo długo nie występowaliśmy do Pani Wójt by podwyższyć te składni z uwagi na 
ten dodatek. Wobec tego nasza prośba jest, żebyście Państwo się wstrzymali do 
czasu kiedy ustalimy pewne rozwiązania. Już czas, żebyśmy przyjrzeli się naszemu 
regulaminowi wynagrodzeń i dodatkom. Rozumiem nie występuje deficyt, chociaż nie 
jest to prawdą do końca. W niektórych zawodach nauczycielskich występuje. Brakuje 
niektórych nauczycieli, nawet w mieście. Jest to ze szkodą dla nauczycieli, nie jest to 
kwota ogromna, jeśli chodzi o gminę Pruszcz. Myślę, że budżetu Wam to „nie 
rozwali”, jak to niektórzy samorządowcy do nas mówią. Jest to istotny składnik. 
Proszę, żebyście się nad tym pochylili. Tym bardziej, że od lat nie są zmieniane 
pozostałe składniki. Inne samorządy podwyższyły te dodatki i to znacznie.  
Pani Bożena Chodkowska – Możecie nie wiedzieć tego, bo płace w oświacie są 
specyficzne. Jest to znaczący składnik. Jednak nie jest to składnik wynagrodzenia. 
Dodatek wiejski jest zaliczony do dodatków socjalnych. Zmiana jego nie wymaga 
zmiany regulaminu wynagradzania. Jeżeli prawo oświatowe, nowe, którego projekt 
wpłynął do kancelarii prezydenta o podpisanie, zostanie podpisany w takim kształcie 
jakim wpłynął to będziemy uchwalać co roku regulaminy wynagradzania dla 
nauczycieli.  
Pani Weronika Chmielowiec – Chciałam zapytać o to, o czym powiedziała pani, 

mamy taki obowiązek konsultować to ze związkami zawodowymi czy nie mamy 
takiego obowiązku prawnego? 

Pani Bożena Chodkowska – Regulamin wynagradzania - tak. Nie tylko 
konsultujemy, ale również musimy uzyskać zgodę. Dodatek wiejski nie jest 
składnikiem wynagrodzenia, to jest dodatek zaliczony do dodatków socjalnych. 
X -  Jest obowiązek uzgadniania. Zdaję sobie z tego sprawę. Uzgadniamy regulamin, 

ale dodatki socjalne są również wpisane w prawa pracownicze. Ustawa o związkach 
zawodowych mówi o konsultacji. Decyzja i tak będzie do Państwa należeć. Państwo 
będziecie podejmować uchwałę. Konsultacja to nie jest to samo co uzgodnienie.  
Prosiłabym o konsultację, próbę nawiązania kontaktu ze środowiskiem, żebyśmy 
mogli wypowiedzieć swoje zdanie na ten temat.  
Pani Małgorzata Osowska – Chciałbym Pani Agnieszce odpowiedzieć, ustawa 
przewiduje jeden moment kiedy możemy ten dodatek jako rada podwyższyć, kiedy 
jest deficyt kadr. Obecnie chociaż byśmy chcieli nie mamy podstaw prawnych, żeby 
ten dodatek utrzymać.  
Pani Krystyna Białek – Mam uwagę, dlaczego nie zostaliśmy o tym poinformowani 
na komisji. Moglibyśmy o tym wiedzieć. O tym, że są takie momenty, że się 
konsultuje, lub nie ze związkami zawodowymi. Jest to coś takiego nowego, że 
przyszła pani i mówi.  



W wyniku głosowania (w głosowaniu wzięło udział 21 radnych) za przyjęciem 
uchwały głosowało 18 osób, przy 3 głosach wstrzymujących się, Rada Gminy 
podjęła Uchwałę nr XXVI/117/2016 z dnia 20 grudnia 2016 r. w sprawie utraty 
mocy uchwały Nr XLV/15/98 Rady Gminy Pruszcz Gdański z dnia 14 lutego 
1998 r. o zwiększeniu dodatku wiejskiego dla nauczycieli szkół i przedszkoli 
gminy Pruszcz Gdański. 
6. wspólnej realizacji projektu pn. „Budowa węzłów integracyjnych Pruszcz 
Gdański, Cieplewo i Pszczółki wraz z trasami dojazdowymi”, w ramach 
Regionalnego Programu Operacyjnego dla Województwa Pomorskiego na lata 
2014-2020, Poddziałanie 9.1.1 Transport Miejski- Mechanizm ZIT 

Projekt uchwały odczytała M. Maciuk  – pracownik merytoryczny. 

Komisja Rolnictwa, Ochrona Środowiska i Gospodarki Komunalnej opiniuje projekt 
uchwały pozytywnie. 
Przewodniczący Rady Gminy Marek Kowalski – Otwieram dyskusję. 
Nie zgłoszono. 
W wyniku głosowania (w głosowaniu wzięło udział 21 radnych) za przyjęciem 
uchwały głosowało 21 osób, Rada Gminy podjęła Uchwałę nr XXVI/118/2016 z 
dnia 20 grudnia 2016 r. w sprawie wspólnej realizacji projektu pn. „Budowa 
węzłów integracyjnych Pruszcz Gdański, Cieplewo i Pszczółki wraz z trasami 
dojazdowymi”, w ramach Regionalnego Programu Operacyjnego dla 
Województwa Pomorskiego na lata 2014-2020, Poddziałanie 9.1.1 Transport 
Miejski- Mechanizm ZIT. 
7. najmu lokalu użytkowego w Wiślinie stanowiącego własność Gminy Pruszcz 
Gdański 
Projekt uchwały odczytała K. Kwiatek  – pracownik merytoryczny. 

Komisja Rolnictwa, Ochrona Środowiska i Gospodarki Komunalnej opiniuje projekt 
uchwały pozytywnie. 
Przewodniczący Rady Gminy Marek Kowalski – Otwieram dyskusję. 
Pan Karol Kardasiński – O jakich kwotach mówimy? Ile firma płaci za dzierżawę 

lokalu? 
Pani Katarzyna Kwiatek – 1,70 za m², jest to stawka minimalna. Przy zawarciu 

umowy jeszcze są negocjacje wójta z najemcą. To wynika z uchwały. Jeżeli podmiot 
ma umowę z Narodowym Funduszem Zdrowia. Oprócz tego inne opłaty za media. 
Pani Wójt Magdalena Kołodziejczak – Chciałam powiedzieć, że jeśli chodzi o tą 
przychodnię w Wiślinie to sytuacja przychodni jest trudna. My prosimy Lech Med, 
żeby  ta działalność była prowadzona, ponieważ osób korzystających z przychodni 
jest stosunkowo niewiele. Ok. 90% mieszkańców zapisało się do innych przychodni. 
Klientami  tej przychodni w Wiślinie są osoby w starszym wieku, którzy nie dysponują 
środkami transportu, albo zamawiają wizyty domowe. Negocjacje z panem doktorem 
są dosyć trudne, ponieważ wielokrotnie zapowiadał wycofanie się z tej działalności. 
Jak pokazał na papierze tak naprawdę to jeszcze dofinansowuje funkcjonowanie te-
go obiektu. Stąd jeszcze raz bardzo proszę, szczególnie radnych i sołtysów z tamte-
go terenu, żeby namawiać mieszkańców, żeby  jednak zapisywać się do przychodni, 
żeby chociaż ilość podopiecznych rekompensowała koszty prowadzenia placówki. 
Pan Karol Kardasiński – Z czego to wynika, że ludzie odchodzą? Jest to kwestia 
np., że ludzie pracują w Gdańsku i wolą w Gdańsku czy jest to kwestia gorszego po-
ziomu świadczenia usług medycznych? 
Pani Wójt Magdalena Kołodziejczak – Myślę, że jest strumień przemieszczania się 

w kierunku Gdańska czy Pruszcza i mieszkańcy zapisywali się wcześniej do dużych 
przychodni i tak już zostało. Osoby, które mają samochody nie ma to dla nich więk-



szego znaczenia czy dojada do Pruszcza czy dojadą do Wiśliny. Dzisiaj oferta nie 
może być zbyt bogata, ponieważ tych pacjentów jest stosunkowo niewiele. Gdyby 
było więcej pacjentów to usług mogłoby być też zaproponowanych więcej. 
W wyniku głosowania (w głosowaniu wzięło udział 21 radnych) za przyjęciem 
uchwały głosowało 21 osób, Rada Gminy podjęła Uchwałę nr XXVI/119/2016 z 
dnia 20 grudnia 2016 r. w sprawie najmu lokalu użytkowego w Wiślinie 
stanowiącego własność Gminy Pruszcz Gdański. 
8. przedłużenia czasu obowiązywania dotychczasowych taryf dla zbiorowego 
zaopatrzenia w wodę i zbiorowego odprowadzenia ścieków na terenie Gminy 
Pruszcz Gdański 
Sesje opuścił radny Karol Kardasiński. 
Projekt uchwały odczytała K. Kwiatek  – pracownik merytoryczny. 
Komisja Rolnictwa, Ochrona Środowiska i Gospodarki Komunalnej opiniuje projekt 
uchwały pozytywnie. 
Przewodniczący Rady Gminy Marek Kowalski – Otwieram dyskusję. 

Nie zgłoszono. 
W wyniku głosowania (w głosowaniu wzięło udział 20 radnych) za przyjęciem 
uchwały głosowało 20 osób, Rada Gminy podjęła Uchwałę nr XXVI/120/2016 z 
dnia 20 grudnia 2016 r. w sprawie przedłużenia czasu obowiązywania 
dotychczasowych taryf dla zbiorowego zaopatrzenia w wodę i zbiorowego 
odprowadzenia ścieków na terenie Gminy Pruszcz Gdański. 
9.  zaliczenia dróg do kategorii dróg gminnych i ustalenie ich przebiegu. 
Na sesję wrócił radny Karol Kardasiński. 
Projekt uchwały odczytała J. Falasa  – pracownik merytoryczny. 
Komisja Rolnictwa, Ochrona Środowiska i Gospodarki Komunalnej opiniuje projekt 
uchwały pozytywnie. 
Przewodniczący Rady Gminy Marek Kowalski – Otwieram dyskusję. 
Pani Weronika Chmielowiec – Chciałam zapytać o ul. Brzozowa w Borkowie. Mó-
wimy o fragmencie nieprywatnym? 
Pani Joanna Falasa- Tak. Drogi, które mogą być zaliczone do kategorii drogi pu-
blicznej muszą być przede wszystkim własnością gminy. Musi być uregulowany stan 
prawny nieruchomości. Te, które są wymienione w załączniku to są własnością gminy 
Pruszcz Gdański. 
Pan Zygmunt Zalewski – Co to jest za droga TP2214G w Rotmance? 
Pani Joanna Falasa- Jest to droga powiatowa o numerze 2214G to inaczej ulica 

Raciborskiego. Jest to droga gruntowa, która biegnie od ronda do granicy gminy. Jest 
ona w tej chwili gruntowa. 
W wyniku głosowania (w głosowaniu wzięło udział 21 radnych) za przyjęciem 
uchwały głosowało 21 osób, Rada Gminy podjęła Uchwałę nr XXVI/121/2016 z 
dnia 20 grudnia 2016 r. w sprawie zaliczenia dróg do kategorii dróg gminnych i 
ustalenie ich przebiegu.  
10.  wyrażania zgody na przejecie od powiatu gdańskiego zadania publicznego 
z zakresu utrzymania chodników. 
Projekt uchwały odczytała M. Kołodziejczak – Wójt Gminy. 
Przewodniczący Rady Gminy Marek Kowalski – Otwieram dyskusję. 
Pani Magdalena Migowska – Jeśli chodzi o utrzymanie, to w tym objęte jest również 

utrzymanie pobocza rowu, jeżeli chodnik graniczy z rowem? 
Pani Wójt Magdalena Kołodziejczak -  Tutaj jest chodnik. Rów obsługuje drogę i 

właściciel drogi jest zobowiązany do utrzymania rowu w tym zakresie, w którym przy-
lega on do drogi. 



Pan Karol Kardasiński – W kwestii drogi Rusocin-Rekcin-Wojanowo. Tak naprawdę 

od 4 czy 5 lat zwracamy tam uwagę powiatowi na ten odcinek od Gdańskiej do blo-
ków, który jest w kiepskim stanie, chociaż całkiem niedawno był budowany. Powiat 
niestety ustnie zobowiązywał się, że wymienią nam te płyty. Chodnik już prawie nie 
ma krawężnika. Sytuacja wygląda tak, że jak odśnieża powiat drogę, to będzie nam 
odśnieżał na nasz chodnik, a my z tego chodnika będziemy odśnieżali dalej. Pan 
Świs wielokrotnie zobowiązywał się, że w tych niektórych miejscach te płyty przełoży, 
albo chociaż ten krawężnik podwyższą. Chciałem zwrócić uwagę, jeżeli Państwo 
rozmawiacie, że może jeszcze zdążyliby to zrobić. Potem to spadnie na gminę. Cie-
szę się, że będą chodniki w Rusocinie i zadania odśnieżania będą należeć do gminy, 
bo mieszkańcy i tak nie odróżniają kto odśnieża, a pretensje i tak są zazwyczaj do 
gminy. 
Pani Wójt Magdalena Kołodziejczak -  Mówimy o bieżącym utrzymaniu nawierzch-

ni, a nie o utrzymaniu technicznym chodnika. Jeśli chodzi o stan techniczny, wymia-
na, remonty nadal obciąża właściciela. My tylko i wyłącznie mówimy o odśnieżaniu i 
odchwaszczaniu.  
W wyniku głosowania (w głosowaniu wzięło udział 21 radnych) za przyjęciem 
uchwały głosowało 21 osób, Rada Gminy podjęła Uchwałę nr XXVI/122/2016 z 
dnia 20 grudnia 2016 r. w sprawie .  wyrażania zgody na przejecie od powiatu 
gdańskiego zadania publicznego z zakresu utrzymania chodników. 
11. nabycia działki w Jagatowie na własność Gminy Pruszcz Gdański 
Projekt uchwały odczytała M. Kołodziejczak  – Wójt Gminy. 
Komisja Rolnictwa, Ochrona Środowiska i Gospodarki Komunalnej opiniuje projekt 
uchwały pozytywnie. 
Przewodniczący Rady Gminy Marek Kowalski – Otwieram dyskusję. 

Nie zgłoszono. 
W wyniku głosowania (w głosowaniu wzięło udział 21 radnych) za przyjęciem 
uchwały głosowało 21 osób, Rada Gminy podjęła Uchwałę nr XXVI/123/2016 z 
dnia 20 grudnia 2016 r. w sprawie nabycia działki w Jagatowie na własność 
Gminy Pruszcz Gdański  
12.  nabycia działki w Radunicy na własność Gminy Pruszcz Gdański 
Projekt uchwały odczytała M. Kołodziejczak  – Wójt Gminy. 
Komisja Rolnictwa, Ochrona Środowiska i Gospodarki Komunalnej opiniuje projekt 
uchwały pozytywnie. 
Przewodniczący Rady Gminy Marek Kowalski – Otwieram dyskusję. 

Nie zgłoszono. 
W wyniku głosowania (w głosowaniu wzięło udział 21 radnych) za przyjęciem 
uchwały głosowało 20 osób, przy 1 głosie wstrzymującym się, Rada Gminy 
podjęła Uchwałę nr XXVI/124/2016 z dnia 20 grudnia 2016 r. w sprawie nabycia 
działki w Radunicy na własność Gminy Pruszcz Gdański. 
13. nadania nazw ulic w miejscowościach : Jagatowo i Borkowo 

Projekt uchwały odczytała M. Kołodziejczak  – Wójt Gminy. 
Komisja Rolnictwa, Ochrona Środowiska i Gospodarki Komunalnej opiniuje projekt 
uchwały pozytywnie. 
Przewodniczący Rady Gminy Marek Kowalski – Otwieram dyskusję. 
Nie zgłoszono. 
W wyniku głosowania (w głosowaniu wzięło udział 21 radnych) za przyjęciem 
uchwały głosowało 21 osób, Rada Gminy podjęła Uchwałę nr XXVI/125/2016 z 
dnia 20 grudnia 2016 r. w sprawie nadania nazw ulic w miejscowościach : 
Jagatowo i Borkowo. 



14. szczegółowych warunków przyznawania i odpłatności za usługi opiekuńcze 
i specjalistyczne usługi opiekuńcze, z wyłączeniem specjalistycznych usług 
opiekuńczych dla osób z zaburzeniami psychicznymi, oraz szczegółowych 
warunków częściowego lub całkowitego zwolnienia od opłat, jak również trybu 
ich pobierania 

Projekt uchwały odczytała E. Dymek  – Kierownik Gminnego Ośrodka Pomocy 
Społecznej. 

Komisja Działalności Gospodarczej, Rozwoju Gminy  i Budżetu opiniuje projekt 
uchwały pozytywnie. 
Przewodniczący Rady Gminy Marek Kowalski – Otwieram dyskusję. 
Nie zgłoszono. 
W wyniku głosowania (w głosowaniu wzięło udział 21 radnych) za przyjęciem 
uchwały głosowało 21 osób, Rada Gminy podjęła Uchwałę nr XXVI/126/2016 z 
dnia 20 grudnia 2016 r. w sprawie szczegółowych warunków przyznawania i 
odpłatności za usługi opiekuńcze i specjalistyczne usługi opiekuńcze, z 
wyłączeniem specjalistycznych usług opiekuńczych dla osób z zaburzeniami 
psychicznymi, oraz szczegółowych warunków częściowego lub całkowitego 
zwolnienia od opłat, jak również trybu ich pobierania. 
15. Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów 
Alkoholowych na rok 2017 
Projekt uchwały odczytał M. Kowalski – Przewodniczący Gminnej Komisji 
Rozwiazywania Problemów Alkoholowych. 
Komisja Działalności Gospodarczej, Rozwoju Gminy  i Budżetu opiniuje projekt 
uchwały pozytywnie. 
Przewodniczący Rady Gminy Marek Kowalski – Otwieram dyskusję. 
Pan Zygmunt Zalewski – Co to są dochody własne komisji? 
Pan Marek Kowalski - Są to środki, które nie zostały wykorzystane w roku 2016 i 

przechodzą na rok 2017. 
W wyniku głosowania (w głosowaniu wzięło udział 21 radnych) za przyjęciem 
uchwały głosowało 21 osób, Rada Gminy podjęła Uchwałę nr XXVI/127/2016 z 
dnia 20 grudnia 2016 r. w sprawie Gminnego Programu Profilaktyki i 
Rozwiązywania Problemów Alkoholowych na rok 2017. 
16. Gminnego Programu Przeciwdziałania Narkomanii na rok 2017 

Projekt uchwały odczytał M. Kowalski – Przewodniczący Gminnej Komisji 
Rozwiazywania Problemów Alkoholowych. 

Komisja Działalności Gospodarczej, Rozwoju Gminy  i Budżetu opiniuje projekt 
uchwały pozytywnie. 
Przewodniczący Rady Gminy Marek Kowalski – Otwieram dyskusję. 
Pan Karol Kardasiński – Ile osób zdiagnozowaliśmy u osób z narkomanią w ze-

szłym roku? Rozumiem, że komisja zajmuje się głównie edukacją, szkoleniami. 
Pan Marek Kowalski – Przedstawię w skrócie co w mijającym roku z tego programu 

zrealizowaliśmy. Zorganizowane zostały warsztaty dla młodzieży z czterech szkół 
gimnazjalnych na terenie naszej gminy. Były to warsztaty dla uczniów pierwszych i 
drugich gimnazjalnych na temat zagrożeń związanych z narkomanią oraz zorganizo-
waliśmy w jednej ze szkół dla rodziców i nauczycieli wykład na temat profilaktyki nar-
komani. Tematem tego wykładu było: „Substancje uzależniające, czyli alkohol, narko-
tyki, dopalacze, media i inne. Skuteczna profilaktyka. 
W wyniku głosowania (w głosowaniu wzięło udział 21 radnych) za przyjęciem 
uchwały głosowało 21 osób, Rada Gminy podjęła Uchwałę nr XXVI/128/2016 z 
dnia 20 grudnia 2016 r. w sprawie Gminnego Programu Przeciwdziałania 



Narkomanii na rok 2017. 
Sesję opuścił Pan Dariusz Grudniewski.  
17. uchwały budżetowej Gminy Pruszcz Gdański na rok 2017 

Pani Wójt Magdalena Kołodziejczak- Chciałabym poinformować, że po 
przedstawieniu do zaopiniowania w Regionalnej Izbie Obrachunkowej projektu 
budżetu, na wniosek RIO, uszczegóławiamy pewne wydatki w budżecie stąd 
autopoprawka, którą Państwu przedstawiam. 
Pani Wójt Magdalena Kołodziejczak przedstawiła zgłoszoną do projektu 
uchwały budżetowej na rok 2017 autopoprawkę. Stanowi ona załącznik nr 3 do 
protokołu. 
Przewodniczący Rady Gminy Marek Kowalski – Poproszę o opinię Komisji 

Budżetowej? 

Komisja Działalności Gospodarczej, Rozwoju Gminy i Budżetu opiniuje projekt 
autopoprawki pozytywnie. 
Przewodniczący Rady Gminy Marek Kowalski – Otwieram dyskusję. 
Pan Zygmunt Zalewski – Jak zawsze mam uwagi. Pani Wójt w niektórych 
miejscach czytała o złotówkach, a w niektórych nie. W autopoprawce nie ma 
złotówek w wielu kwotach. 
W wyniku głosowania (głosowało 20 radnych) za przyjęciem przedstawionej 
autopoprawki głosowało 20  osób. 
Przewodniczący Rady Gminy Marek Kowalski – Poproszę Panią Wójt o 

przedstawienie projektu uchwały budżetowej na 2017 rok. 
Pani Wójt Magdalena Kołodziejczak – Za chwilę będziecie Państwo procedowali 

jedną z najważniejszych uchwał w roku budżetowym. Nad projektem pracowaliśmy 
całym zespołem wraz z wszystkimi pracownikami. Bardzo dziękuję Pani Skarbnik i 
pracownikom naszego wydziału księgowego, pracownikom wszystkich referatów. 
Prace, o których mówię zaczęliśmy od miesiąca października. Jest to kolejne 
ogromne wyzwanie, które stoi przed nami. Wiele inwestycji bardzo ważnych dla 
naszych mieszkańców. Proponujemy Państwu zaakceptowanie dosyć wysokiego 
deficytu. Jednak jeżeli Państwo zapoznaliście się z materiałami Państwu 
przedstawionymi i prognozą z wykonania budżetu za rok 2016 to wykonanie to jest 
bardzo dobre. Jak z pewnością zauważyliście nie będziemy emitowali obligacji 
gminnych w roku 2016, czyli z optymizmem patrzymy na budżet 2017 roku. Budżet 
każdego roku jest z sobą powiązany. Pozwólcie Państwo, że przedstawię główne 
założenia do budżetu 2017 roku. 
Pani Wójt Magdalena Kołodziejczak przedstawiła projekt uchwały w sprawie 
uchwalenia projektu budżetu Gminy Pruszcz Gdański na rok 2017. 
Pani Wójt Magdalena Kołodziejczak – Proszę Szanowną Radę o przyjęcie 
zaproponowanego projektu budżetu. 
Pani Wiceprzewodnicząca Rady Gminy Danuta Czerwińska odczytała  uchwałę 
nr 126/g/256/P/II/16 Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w 
Gdańsku z dnia 24 listopada 2016 r. w sprawie opinii o projekcie uchwały bu-
dżetowej  Gminy Pruszcz Gdański na rok 2017 oraz możliwości sfinansowania 
deficytu. 
Przewodniczący Rady Gminy Marek Kowalski – Proszę o opinię Komisji Działal-
ności Gospodarczej, Rozwoju Gminy i Budżetu. 
Pan Karol Karc – Projekt budżetu na 2017 wraz ze zmianami przedstawionymi 
przez Komisje Stałe oraz Komisję Budżetową uzyskał poparcie większościowe 5 gło-
sów, przy 2 głosach wstrzymujących. 
Przewodniczący Rady Gminy Marek Kowalski – Otwieram dyskusję. 



Pan Karol Kardasiński – Gdzie są te zmiany w budżecie, które na komisjach oma-

wialiśmy? Wydaję mi się, że znowu w tym roku przyjmujemy budżet, gdzie radni mieli 
mały wpływ na projekt tego budżetu. Nie mówię, że w ogóle nie mieli tylko na zmiany, 
które wypracowaliśmy na komisjach. Mówię tu m.in. o zmianach w zapisie w projek-
tach technicznych zaplecza socjalnego. Na komisjach dwóch albo trzech wniosek był 
złożony, żeby dopisać oświetlenie i drogę, żeby taki projekt powstał. Mówię o obiek-
cie sportowym w Rusocinie i chyba w Straszynie też. Mówię też m.in. o oświetle-
niach, o których też panowie radni Wysocki i Sampolski prosili. Rozumiem, że my to 
zawsze robimy po przetargach, ale równie dobrze moglibyśmy do projektu budżetu 
wpisać. Jeżeli by się tego nie udało wykonać to byśmy to pewnie zrozumieli. Dobrze 
by było, żeby taki zapis i taki plan był. Zasadniczo nie mam wielu uwag jeżeli chodzi 
o wydatki. Jeżeli chodzi szczególnie o wydatki inwestycyjne, o mój okręg zagłoso-
wałbym za. Natomiast nie mogę się zgodzić z wydatkami na przedszkola i one we-
dług mnie ogromnie wzrosły. Nie sądziłem, że będzie to taki ogromny wzrost. Przykro 
mi, że nie zrobiliśmy tej analizy, o którą prosiłem. Nie tylko ja zresztą. Nie mogliśmy 
sobie rok temu porównać co nam dałoby podwyższenie opłaty dla przedszkoli i utwo-
rzenie sieci przedszkoli publicznych wszystkich, dla wszystkich przedszkoli, a nie ich 
budowa. Mam pytanie dlaczego taki duży wzrost wydatków jest ok. 3.200.000 na 
przedszkola publiczne w stosunku do zeszłego roku? Rozumiem, że to jest wydatek 
na przedszkola publiczne w sieci publicznych czy w to wliczają się przedszkola pu-
bliczne w Borkowie i Straszynie w te 3.200.000? Czyli to jest 5 przedszkoli razy 
3.200.000? 
Pani Wójt Magdalena Kołodziejczak- Nie razem. To jest 3.200.000. 
Pan Karol Kardasiński- 3.200.000 na 5 przedszkoli? 
Pani Wójt Magdalena Kołodziejczak- Nie razy 5. 
Pan Karol Kardasiński- Przepraszam. Czyli 5  przedszkoli – 3.200.000. A na pozo-
stałe niepubliczne, nie wiem ile ich zostało 9 czy 10 – 5.400.000? 

A skąd pozostała kwota? Co tam wchodzi? Punkty przedszkole? Tak, ok. Nie mam 
więcej pytań. Chciałem uzasadnić swoje głosowanie. Uważałem, że ten wydatek na 
przedszkola aż tak bardzo nie wzrośnie, a tu mamy zaplanowaną budowę kolejnego 
w Juszkowie. Uważam, że w przyszłym roku będziemy mieli 17 mln, a nie 15. Jest to 
znaczna kwota, można by było za to zrobić inne inwestycje. 
Pani Weronika Chmielowiec – Chciałam zwrócić uwagę na sytuację Borkowa w tym 

budżecie. Części Państwu radnym przedstawiałam sytuację na komisjach. Składałam 
wniosek na Komisji Budżetowej aby zamienić kolejność budowy ul. Kasztanowej. Nie 
zgadzałam się z tymi  argumentami, które zostały przedstawione mieszkańcom, któ-
rzy złożyli petycję i w ciągu jednego weekendu zebrali 200 podpisów. Przedstawiłam 
możliwość załatwienia tej sprawy w zupełnie inny sposób. Niestety sytuację mamy 
teraz taką, że znaki, o których mówiłam wcześniej na sesji rozdzieliły nam tą miej-
scowość. Pani Wójt, trochę mnie irytuje, że na każde moje zdanie, albo pani wzdy-
cha, albo pani przewraca oczami. Bardzo bym prosiła, słychać to nawet tutaj. Jest to 
irytujące. Jeżeli nie wybudujemy części ulicy Kasztanowej w najbliższym czasie to 
odwlecze to połączenie tej części starej z nową Borkowa o kolejne kilka lat. Nie ma-
my też pewności, że ta druga część będzie wybudowana jak najszybciej. Rozmowy w 
sprawie przejęcia ulicy Stylowej raczej nie idą prężnie. Powiedziałabym raczej, że 
jest to wymiana jakiejś korespondencji. Podejrzewam, że była to dwukrotna wymiana 
z tego co wiem. Nie ukrywam, że w ogóle zapoczątkowanie rozmów  na temat ulicy 
Stylowej było na moją gorącą prośbę, bo wcześniej takich rozmów w ogóle gmina nie 
prowadziła. Spotkanie, które się odbyło w sprawie ulicy Stylowej również ja zainicjo-
wałam. Chcę przedstawić swoją argumentację dlaczego będę głosowała przeciwko 



temu projektowi. No właśnie dlatego, że moja miejscowość została teraz uszczęśl i-
wiona drogą, która jest potrzebna, ale na pewno ten fragment mógłby poczekać. 
Można by było tam doraźnie położyć płyty i byłaby ta droga przejezdna. Druga część 
ulicy Kasztanowej, na której leżą dwa przedszkola, która byłaby łącznikiem między 
nową i starą częścią dla wszystkich mieszkańców. Nie mam innej możliwości jak za-
głosować przeciwko. Bardzo żałuję, że mimo usilnych próśb radni nie wybrali się z 
wizją lokalną i nie zobaczyli tego. Widzieliście to na objeździe, ale zupełnie innym 
kątem państwo patrzyliście na miejscowość wówczas. Dzisiaj w momencie kiedy 
mamy znaki zakazów, tak naprawdę osiedle Nowy Horyzont, na którym mieszka ok. 
dwóch tysięcy osób jest odcięte nie tylko od swojej miejscowości, ale też od gminy. 
My leżymy bardziej przy Gdańsku. Zaznaczę tu fakt, z którego nie jestem szczęśliwa, 
nie jestem też inicjatorem tego, mieszkańcy zebrali się w zeszłym tygodniu i zasta-
nawiają się nad wnioskiem o referendum o przyłączenie Borkowa do Gdańska. 
Pani Krystyna Białek- Jestem tego samego zdania. Pani Wójt tłumacząc na komi-
sjach pozostałym radnym wprowadzała ich w błąd mówiąc, że zbudowanie 150 m 
kanalizacji deszczowej i Akacjowej, trzeba będzie całą Akacjową od Starogardzkiej 
rozwalać i zamknąć dojazd do wsi. Teraz drogi nie buduje się łopatą i kilofem. Budo-
wanie ulicy Akacjowej można było zrobić w wakacje, kiedy dzieci do szkoły nie jeż-
dżą. Istnieje coś takiego jak ruch wahadłowy. Jest przykład z Gdańska, kiedy to w 
żadnym momencie nie został zamknięty wjazd do Gdańska. Tu jest znacznie mniej-
szy ruch, nie ma porównania. To, że Pani Wójt nie wiedziała, że tam jest ulica pry-
watna to jest to...nie chcę mówić to co myślę. Jest to niepoważne. Pani Wójt, wie pa-
ni, gdzie pod którym kamieniem mysz siedzi, a pani nie wiedziała, że dwie części 
Borkowa oddziela prywatna droga. O tej prywatnej drodze było wspomniane na ze-
braniu wiejskim, jak były pokazywane projekty. Był tam też projektant. Było to przed 
wyborami. Wtedy było wszystko wiadomo, było możliwe. Stylowa była możliwa do 
załatwienia. Nie zgadzam się z tym, żeby  ulica od 10 kwietnia powstała, ponieważ 
dojdą później wszyscy do wniosku, że będzie potrzebny łącznik między tamtą czę-
ścią osiedla, a starą częścią Borkowa. Odżyje koncepcja drogi Klasyczna – Stylowa. 
Wiosną była awantura, że wywrotki wiozą ziemię i rozjeżdżają Borkowo. Sypali tą 
ziemię między Obwodnicą do Gdyni, a osiedlem Nowy Horyzont. Z mokrej łąki zrobiła 
się górka wypełniona szczelnie tą ziemią. Sama Pani Wójt mówiła, że jest taki piękny 
teren inwestycyjny, który potrzebuje drogi. Nawet, w którymś z budżetów była. Teraz 
koncepcja została wycofana. Podejrzewam, że po wybudowaniu drogi od 10 kwietnia 
Kasztanowa do Sadowej, do skrzyżowania, nie będzie robiona druga część Kaszta-
nowej, tylko będzie robiona koncepcja połączenia Klasycznej z Sadową. Jest tam 
basen z wodą opadową. Jak to gmina ma połączyć? Na pewno znajdzie się jakiś 
sposób. Uważam, że Borkowo jest lekceważone. Jeżeli na kilku zebraniach wiejskich 
cały czas była głosowana budowa ulicy Kasztanowej, Stylowej, połączenie starego z 
nowym. Było to przegłosowywane przez ludzi, była o tym mowa. Dziwię się moim 
kolegom i koleżankom, że oni wiedzą lepiej, niż mieszkańcy i radni. Jeżeli są zebra-
nia wiejskie to po co one są. Jest to dla mnie w ogóle nie do wytłumaczenia. Nie bę-
dąc radną, zawsze się zastanawiałam, nad tym, że jak to się dzieje na zebraniach, że 
uchwalamy coś, a potem jest zupełnie coś innego. Teraz doświadczam tego. Są ze-
brania, ale radni wiedzą lepiej. Nie ważne, że przyjeżdżają tylko wtedy jak jest objazd 
programowy. Widzą tyle, co przez okna było widać,  a nikt nie przeszedł po tym bło-
cie, żeby doświadczyć tego. 
Pan Karol Kardasiński – Pomyliłem się. Mam jednak pytanie. W wyszczególnieniu 

w informacji opisowej do planu wydatków budżetowych na rok 2017 jest dotacje 
podmiotowe dla publicznych jednostek systemu oświaty prowadzonych przez osobę 



prawną inną niż jednostka samorządu terytorialnego oraz osobę fizyczną. Publicz-
nych, czyli rozumiem, że te 3.5 mln jest tylko dla tych naszych trzech przedszkoli pu-
blicznych, a 1.520.000 jest na Zespół Szkolno-Przedszkolny w Borkowie i 1.771.000 
jest na Gminne Przedszkole w Straszynie. W związku z tym moje pytanie, skąd taka 
duża rozbieżność pomiędzy dotacją dla niepublicznych, których jest więcej niż 3, a 
taką dużą dotacją 3.500.000 dla tych trzech publicznych. Różnica między dotacją dla 
niepublicznych, a publicznych jest tylko 15%. Mogę się mylić liczbowo, ale to mnie 
zastanawia. Prosiłbym o odpowiedź, czy to nie jest za dużo, może gdzieś przedszko-
la zniknęły niepubliczne, a jeżeli zniknęły to też niedobrze, bo to znaczy, że dzieci 
tam nie chcą chodzić, bo wytworzyliśmy tam konkurencję związaną z przedszkolem 
publicznym. Gdybyśmy je wciągnęli do tej sieci publicznej, to może bez budowania 
udałoby się zapewnić miejsca dla wszystkich dzieci, a my nie ponosilibyśmy tych 2 
mln więcej wydatków. 
Pani Wójt Magdalena Kołodziejczak – Myślę, że nie muszę Państwu przypominać, 
że jeżeli proponujecie zmiany do projektu budżetu, to zmiany są możliwe do wpro-
wadzenia po wskazaniu źródła finansowania. Po przeczytaniu protokołów rozumiem, 
że są to Państwa propozycje do zmiany budżetu w trakcie roku jak będą oszczędno-
ści. Nie wskazaliście wprost z czego mają być pokryte. Druga rzecz, jeśli chodzi o 
przedszkola. Zadaniem własnym gminy jest m.in. prowadzenie przedszkoli. Mam na-
dzieję, że Państwo pamiętacie spotkania z niepublicznymi przedszkolami, gdzie sta-
wiano różne wymogi przed gminą i jeżeli dzisiaj poszlibyśmy z Pana propozycją, to 
gmina nie miałaby w ogóle wpływu na koszty związane z prowadzeniem przedszkoli 
z dotacjami. Proszę Państwa, oczywiście korzystaliśmy z usług przedszkoli niepu-
blicznych do momentu, kiedy zakończyliśmy budowę szkół, natomiast wydaje mi się, 
że wchodzenie w realizację zadań własnych przez gminę, przynajmniej w części jest 
uzasadniona. Sam Pan bardzo słusznie użył słowa konkurencja. W momencie, kiedy 
pojawiły się przedszkola publiczne, rzeczywiście stały się one konkurencją dla przed-
szkoli niepublicznych. Trudno sobie wyobrazić, że całą sferę tych usług będziemy 
przekazywali do przedszkoli niepublicznych. Mało tego, Państwo proponujecie kolej-
ne obniżki związane z utrzymaniem naszych dzieci i słusznie, natomiast proponuję, 
żebyśmy jednak mimo wszystko wrócili do katalogu zadań własnych gminy. Uważam, 
że nasza gmina jak najbardziej wywiązuje się z tego, co ustawodawca na nas nakła-
da, a przynajmniej w części. W odniesieniu do wypowiedzi Pań Radnych z Borkowa. 
Dzisiaj, nie chciałam tego głośno mówić, ale największym beneficjentem pieniędzy 
jest w tym budżecie miejscowość Borkowo. Dajemy pieniądze na budowę kolejnej 
szkoły i wychodzimy naprzeciw potrzebom, jakie występują w związku z wybudowa-
niem nowego osiedla, a także dajemy 1,5 mln zł na budowę ulicy Kasztanowej. I dzi-
siaj ten budżet nie przesądza, który koniec tej ulicy będzie budowany. Dajemy pie-
niądze na budowę ulicy Kasztanowej. Natomiast, jeżeli Panie zdecydują, że będą 
głosowały przeciwko budżetowi przy takich kwotach, to jest Pań suwerenna decyzja, 
natomiast spotkamy się z mieszkańcami. Ja, jak Państwo wiecie, nie unikam spotkań 
z mieszkańcami, rozmawiam z nimi i wydaje mi się, że ta argumentacja, którą przed-
stawiliśmy jest bardzo logiczna i jednoznaczna. Pani zarzut, że rozmowy z dewelope-
rem nt przejęcia ulicy Stylowej toczą się. Przecież Pani sama wie, że przedstawiano 
nam dziwne opinie i deweloperowi specjalnie nie zależy na czasie, w związku z po-
wyższym trudno go zmusić siłą, żeby przejąć układ drogowy. Proszę Państwa, jeste-
ście Państwo w większości wieloletnimi już radnymi, a Ci Państwo, którzy są krócej 
też mają możliwość prześledzenia przebiegu inwestycji w tej gminie. Jeżeli coś za-
czynamy realizować, to czasami w rozłożeniu na lata, ale realizujemy od początku do 
końca. Dzisiaj poddawania w wątpliwość czy ta droga będzie dalej realizowana, jest 



tylko Pani wątpliwością. Myślę, że kolejne kadencje będą te projekty, które zostały 
zrealizowane za ciężkie pieniądze (mówię o dokumentacjach technicznych), że będą 
wykonane. Taka była do tej pory praktyka pracy urzędu i Państwa radnych. Takie były 
decyzje. Co do zasadności tego rozwiązania możemy dyskutować i się jeszcze spie-
rać, rozmawiać z mieszkańcami. Chciałam jeszcze powiedzieć, że pamiętam, że bu-
dowanie przedszkoli gminnych budziło pewne kontrowersje, ale posiadamy kolejny 
gminny majątek. W związku z tym to nie jest wyrzucenie pieniędzy, tylko my za te 
pieniądze, które wydaliśmy na budowanie tych obiektów mamy określony majątek 
jako gmina. Myślę że to jest też warte zauważenia. Ostatnia rzecz to sprawa doty-
cząca ulicy po stronie miasta Gdańska. Z całym szacunkiem dla Pani Radnej, ale 
naprawdę znam tą gminę dość dobrze,  natomiast nie wiedziałam, że na terenie Mia-
sta Gdańska leży prywatna ulica, przez którą przejeżdżają nasi mieszkańcy. Może to 
Pani przyjąć do wiadomości bądź nie, ale proszę nie wmawiać mi takich rzeczy, że ja 
doskonale o tym wiedziałam a nie podjęto czynności. Proszę Państwa, gdybym wie-
działa o tym, że ta ulica jest drogą prywatną, bez wątpienia wcześniej podjęlibyśmy 
takie rozmowy. Ja Państwa proszę, że w takich trudnych tematach wesprzyjcie nas 
Państwo, a nie przekazujcie Państwo takie informacje, że gmina nie podejmuje dzia-
łań. Gmina podejmuje działania, gmina rozmawia i na dzisiaj żadnych restrykcji w 
stosunku do ludzi tam jeżdżących nie ma. My rozmawiamy z Miastem Gdańskiem. To 
mieszkańcy Gdańska przyszli do nas z prośbą o wsparcie w tych negocjacjach i my 
te działania podejmujemy. Jeżeli mogę prosić, to proszę też zauważyć tego typu 
działania. Dziękuję bardzo. 
Pan Tadeusz Bednarczyk – Chciałbym powiedzieć, że wskazałem źródło finanso-

wania – zwiększenie deficytu. 
Pani Wójt Magdalena Kołodziejczak – To nie jest źródło finansowania. 
Pan Tadeusz Bednarczyk – To jest źródło finansowania. Pani Wójt, mieszkańcy 
każdej miejscowości składają wnioski do budżetu. Później Pani Wójt tworzy ten bu-
dżet z pracownikami. Radni ten budżet głosują. W którym momencie radny ma jaki-
kolwiek wpływ na budżet gminy? 
Pani Wójt Magdalena Kołodziejczak – Przepraszam, ale pozycje inwestycyjne to 
jest wyłącznie mój pomysł, czy mieszkańców naszej gminy. Proszę Państwa, to zna-
czy, że my urzędnicy dla siebie realizujemy te inwestycje. Budżet jest efektem wnio-
sków do budżetu. Rodzi się pytanie, czy w budżecie mają się znaleźć wszystkie 
wnioski, czy wnioski, które organ wykonawczy ocenia jako możliwy do realizacji. 
Jeszcze niedawno grzmiał pan radny Kardasiński, że zadłużamy gminę. Deficyt też 
jest pozycją w budżecie, który musi być bardzo kontrolowany. Przekazuję dzisiaj bar-
dzo dobrą wiadomości tzn., że deficyt za rok 2016 będzie dużo mniejszy. Mam na-
dzieję, że usłyszymy słowo, że świetnie się pracownicy gminy spisali. Czekam na 
takie słowo, bo wydaje mi się, że czasami nam się należy. To my odpowiadamy za 
deficyt budżetowy. Jeszcze raz powtórzę, budżet gminy po stronie wydatków składa 
się z wniosków składanych przez naszych mieszkańców. To, że wszystkich nie moż-
na ująć to proszę nie mówić, że Państwo potrzebni jesteście tylko do głosowania. To 
Państwo przynosicie nam te wnioski do budżetu. 
Pan Karol Kardasiński – Nie wnioskowaliśmy, żeby wpisać wszystkie propozycje, 

bo np. moja propozycja na komisji wynosiła ok. 10 tyś. zł. To są sumy naprawdę nie-
wielkie. Zresztą w przypadku pana Bednarczyka też nie było mowy o jakiś wielkich 
kwotach. Zawsze się umawiamy, że jest to z oszczędności po przetargowych. Twier-
dzę też, że może to być po oszczędnościach po przetargowych, ale dobrze by było 
skoro komisja przychyla się do takiego wniosku i go opiniuje pozytywnie. Nie wiem 
czy w protokole później jest wskazane forma finansowania. Wskazałem dwie. Zgłosi-



łem wniosek o oświetlenie, o 3 lampy na ulicy Wiśniowej i wskazałem dwie formy fi-
nansowania tj. zamiana na oświetlenie tzn. na ul. Hofmana w Straszynie już oświe-
tlenie jest, jest tylko wymiana na nowe, więc zaproponowałem, że może zamiast wy-
mieniać na nowe to wybudujmy jednak nowe gdzie indziej, lub tak jak radny Bednar-
czyk te 10 tyś. deficyt jednak zwiększyć lub z oszczędności. To w sumie 3 wnioski. 
Komisja przyjęła ten trzeci. To jest tylko taka uwaga. Nie, że my chcemy jakieś duże 
inwestycje. Na inne duże inwestycje nawet nie miałem prawa wnosić, bo ten budżet 
wydatkowy bardzo mi się podoba. Dalej nie wiem dlaczego taka duża kwota jest na 
te przedszkola. Pani Wójt nie odpowiedziała. Mamy 3 publiczne po 3.500.000 to jest 
po 1.166.000 na jedno przedszkole. Teraz większość przedszkoli będzie chciała 
przejść, bo tą konkurencję dostrzega zapewne, bo już ją wybudowaliśmy. Myślę, że 
na naszych warunkach, czyli za 100% tej kwoty na utrzymanie dziecka zaproponujmy 
i wciągnijmy już wszystkie. Wydaje mi się, że to zapewni nam w 100% te zapotrze-
bowanie na miejsca, które są. Majątek gminy, który zostanie to przypominam, że nie 
mamy wyżu demograficznego. Rozumiem, że jesteśmy gminą, do której mieszkańcy 
się wprowadzają, ale przewidując sytuację, że za kilka lat tych miejsc i powstawania 
nowych osiedli na terenie naszej gminy nie będzie zbyt wiele, no to za 10-15 lat nam 
te przedszkola zostaną. Zobaczmy co się dzieje po reformie oświaty. To nie jest na-
sza wina, że ta reforma jest wprowadzana. Nie mamy co zrobić z tym obiektem w 
Przejazdowie. Przedszkole nam zostanie. Zostanie nam obiekt na 200 dzieci, do któ-
rego za 10 lat będzie chodziło 100. Pani Wójt mówi, że to dobrze dla nas, że taki bu-
dynek będziemy mieli. Natomiast uważam, że to będzie na przyszłe lata generowało 
koszty. Być może tak daleko w przyszłość Pani Wójt nie wybiega. 
Pani Wójt Magdalena Kołodziejczak- Jeszcze jedną rzecz chciałam poruszyć, a 
mianowicie to, że jeżeli dziś ktoś przechodzi z sieci przedszkoli niepublicznych do 
sieci przedszkoli publicznych prowadzonych przez  podmiot niepubliczny, to my nie 
mamy żadnej gwarancji, możliwości, ani mechanizmów, żeby zmusić go do prowa-
dzenia takiej placówki przez okres paru lat. W związku z czym, po roku szkolnym 
może powiedzieć, dziękuję bardzo, mam inny pomysł na prowadzenie działalności w 
tym budynku. To jest Państwa obowiązek zapewnić pewną liczbę miejsc w przed-
szkolach publicznych. Jeżeli byśmy szli tym tokiem myślenia panie radny, że za 10 
lat nie będzie dzieci no to rodzi się pytanie czy jest sens rozbudowy naszych szkół, 
bo też za chwilę te dzieci z tych szkół wyjdą. To co się wydarzy za 10 lat to myślę, że 
te przedszkola będą potrzebne, a jeżeli nie to jest szansa, żeby zrobić część przed-
szkola i część żłobka. O to myślę, nie musimy się martwić. Nie budujemy przedszkoli 
dla 1400 dzieci w naszej gminie, które chodzą do przedszkoli, tylko wybudowaliśmy 
przedszkola w tej chwili dla 300 dzieci. Jestem pewna, że te przedszkola będą zaw-
sze wypełnione. Jeśli dzisiaj zaproponowałabym budowanie przedszkoli dla 100% 
dzieci to moglibyście mieć słuszne zastrzeżenia. Na dzisiaj nie ma czegoś takiego, 
że nie mamy co zrobić ze szkołą w Przejazdowie. Jest to wniosek zbyt daleko idący. 
Spotkamy się myślę, że nie tylko z Komisją Oświaty, ale z państwem radnymi, po-
nieważ reforma oświaty jeszcze nie jest podpisana, ale pewnie będzie. My do tego 
się przygotowujemy i propozycję zagospodarowania szkoły w Przejazdowie również 
Państwu przedstawimy. To nie jest tak, że Urząd Gminy nad tym tematem nie pracu-
je. 
Pan Tadeusz Bednarczyk – Żaden wniosek mieszkańców Cieplewa nie uzyskał ak-

ceptacji Pani Wójt przy budżecie. Cieplewo nie jest taką małą miejscowością. 
Pani Wójt Magdalena Kołodziejczak – Chcę przypomnieć, o tym pan radny dosko-

nale wie. Nie wykonujemy kawałka drogi, o które wnioskowało Cieplewo, ale porząd-
kujemy i jest to wpisane w budżet, układ melioracyjny i rowu w Cieplewie. Ubolewam, 



że nie wszyscy radni o tym pamiętają. Budżet to nie są tylko wydatki inwestycyjne. 
Jeśli popatrzycie na wydatki budżetowe to mamy 136 mln, z czego 30 mln majątko-
we, reszta to są wydatki bieżące. Chcecie Państwo powiedzieć, że dowozy dzieci do 
szkół, komunikacja publiczna, koszty oświetlenia, odśnieżanie, remonty to nie są wy-
datki z budżetu. Szkoda, że nie przekazujemy tych informacji naszym mieszkańcom, 
że budżet to nie jest tylko kawałek nowo wybudowanej drogi. To jest wszystko, co 
jest z tym związane, to że funkcjonuje gmina. Jeżeli dzisiaj policzylibyście sobie ilość 
lamp w swoich miejscowościach i pomnożyli przez ok. 900, bo taki jest roczny koszt 
utrzymania lampy to zobaczycie, ile wydajemy na koszty utrzymania chociażby 
oświetlenia. Budżet to nie tylko wydatki majątkowe. 
Pani Weronika Chmielowiec- Podsumowując to o czym mówią radni to chciałabym, 

żeby zdanie radnych czy mieszkańców było brane pod uwagę. Historia szkoły w Bor-
kowie pokazuje moją wypowiedź, którą niedawno znalazłam. Byłam jeszcze wtedy 
sołtysem z 2011 roku w sesji Rady Gminy, gdzie zwracałam uwagę na to, że rozbu-
dowa szkoły w Borkowie może się okazać nie wystarczająca. Pani Wójt przekonywa-
ła, że demografia jest nieubłagana, że nastąpi zatrzymanie tej demografii. Myśmy 
widzieli jak się nasza miejscowość rozbudowuje, znamy ja najlepiej i prosiliśmy o 
rozbudowanie. Argumenty były dwa. Po pierwsze, że ta demografia nie będzie się 
rozwijać tak jak się okazało, że się rozwinęła. Drugi argument był taki, że nie ma 
miejsca, żeby jedną salę wybudować. Po kilku latach okazuje się, że znaleźliśmy 
miejsce na wybudowanie całego przedszkola. Gdybyśmy wtedy rozbudowali szkołę o 
więcej sal prawdopodobnie dzisiaj nie musielibyśmy myśleć o budowie wspólnie z 
gminą Kolbudy nowej szkoły w Kowalach. Czasami warto wziąć pod uwagę, rozwa-
żyć o czym mówią mieszkańcy i radni czy sołtysi. Oni swoje miejscowości znają na j-
lepiej. 
Pan Tadeusz Bednarczyk – Pani Wójt już kilka razy jestem tym radnym i rozumiem 
wydatki stałe i utrzymanie tej gminy. Wszystko się zgadza. My się różnimy w tych 
drobnych pieniądzach. Nie neguję całości budżetu. Różnimy się w drobiazgach. 
 
W wyniku głosowania ( w głosowaniu wzięło udział 20 radnych) za przyjęciem 
uchwały głosowało 15 osób, 4 osoby głosowały przeciw, 1 głos wstrzymujący 

się, Rada Gminy podjęła uchwałę nr XXVI/129/2016 z dnia 20 grudnia 2016 r.  w 

 sprawie uchwały budżetowej Gminy Pruszcz Gdański na rok 2017.

 
Sesję opuściła radna Ewa Romik. 
 
17.  Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Pruszcz Gdański,
Pani Wójt Magdalena Kołodziejczak przedstawiła zgłoszoną do projektu uchwa-

ły w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Pruszcz Gdański auto-

 poprawkę.

 
Przewodniczący Rady Gminy Marek Kowalski – Poproszę o opinię Komisję Bu-

 dżetową.
Komisja Działalności Gospodarczej, Rozwoju Gminy i Budżetu opiniuje projekt auto-
poprawki pozytywnie. 
Przewodniczący Rady Gminy Marek Kowalski –  Otwieram dyskusję.

 Nie zgłoszono.
W wyniku głosowania (głosowało 19 radnych) za przyjęciem przedstawionej 

 autopoprawki głosowało 19  osób.

 



Pani Wiceprzewodnicząca Rady Gminy Małgorzata Osowska odczytała  uchwa-
łę nr 127/g256/F/II/16 Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w 
Gdańsku z dnia 24 listopada 2016 r. w sprawie opinii o projekcie uchwały w 
sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Pruszcz Gdański. 
 

 Projekt uchwały odczytała M. Kołodziejczak – Wójt Gminy Pruszcz Gdański.

 
Przewodniczący Rady Gminy Marek Kowalski – Poproszę o opinię Komisję Bu-

 dżetową.
Komisja Działalności Gospodarczej, Rozwoju Gminy i Budżetu opiniuje projekt auto-
poprawki pozytywnie. 
Przewodniczący Rady Gminy Marek Kowalski –  Otwieram dyskusję.

 Nie zgłoszono.
W wyniku głosowania ( w głosowaniu wzięło udział 19 radnych) za przyjęciem 
uchwały głosowało 15 osób, 1 osoba głosowała przeciw, 3 głosy wstrzymujące 

się, Rada Gminy podjęła uchwałę nr XXVI/130/2016 z dnia 20 grudnia 2016 r.  w 

 sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Pruszcz Gdański.
 

VIII. Odpowiedzi na interpelacje i zapytania. 
Pani Wójt Magdalena Kołodziejczak – Pani radna Białek- w sprawozdaniu poda-
łam, że było spotkanie z wykonawcą tego zbiornika retencyjnego. W najbliższym 
czasie, mam nadzieje, że zaraz po nowym roku przedstawią nam rozwiązania pro-
blemów, które wyniknęły.  Na spotkaniu była również poruszana sprawa zabezpie-
czenie mieszkańców sąsiadujących z tym zbiornikiem. Oczywiście możemy się spo-
tkać. O spotkaniu  panią zawiadomię i zaproszę. Na ostatnim spotkaniu też pani była 
i przekazała wiele informacji dla wykonawców. 
 Pytanie pana radnego Franiaka- w tej chwili pani Falasa, która była szefową ko-
misji, przygotowuje takie wystąpienie. Jak pan doskonale wie, w trakcie pracy komisji 
wyniknęły drobne rzeczy związane z naprawą, chociażby z zespojeniem szczelin od 
tworzenia oznakowania pionowego i poziomego. Jest jeszcze jedna kwestia wyja-
śnienia sprawy opłaty za obwody opadowe między deweloperem, a miastem Prusz-
czem. Myślę, że jest to sprawa techniczna i na najbliższej sesji przedstawię Państwu 
propozycję przejęcia dróg. Wszystko zmierza ku końcowi. 
 Pan sołtys Byczyński – dlaczego dla Dziewięciu Włók nie ma pieniędzy? Odwo-
łam się do tego co mówiłam wcześniej, budżet to nie tylko inwestycje, ale również 
bieżące utrzymanie. W miejscowości Dziewięć Włók właściwie mamy wykonane nie-
zbędne oświetlenie, mamy zrobione boisko, plac zabaw, budynek, który poprawił 
mieszkańcom funkcjonowanie jeśli chodzi o spotkania. Wcześniej był wypożyczony 
taki barakowóz od osoby prywatnej, a w tej chwili państwo mają urządzone miejsce 
spotkań. Chcemy na wniosek państwa uzupełnić wyposażenie placu zabaw. Na dzi-
siaj to jest wszystko co przewidzieliśmy dla miejscowości  Dziewięć Włók. Proszę 
pamiętać, że pieniądze  i tak trafiają do miejscowości z tytułu bieżącego utrzymania i 
świadczenia różnych usług publicznych. 
 Poprawienie dachu w Wiślinie – pan sołtys powtarza to już od dłuższego czasu. 
Ten dach był naprawiany, przebudowywany. Oprócz pana, nie otrzymuje żadnych 
sygnałów, ani ze szkoły, ani od korzystających. Nie bardzo wiem o czym pan mówi. 
Po raz kolejny wykonam telefon do pani dyrektor. Nie mam takiej informacji, że tam 
coś nie działa.  
IX. Wolne wnioski. 
Pani Krystyna Białek – Jest mi przykro z tego powodu, że sesja jest jedyną okazją, 



że nasz głos wybrzmiewa. Na spotkaniach na komisji godzinę rozmawiamy, a potem 
jest to podsumowane kilkoma zdaniami, że ktoś coś powiedział. Powinno być to od-
wrócenie jakieś. Jeżeli rozmawiamy na komisjach to wyjaśniamy to do bólu, żeby na 
sesji było wszystko jasne i żeby każdy był zadowolony z tego co tu jest napisane. 
Pan Przewodniczący Rady Gminy Marek Kowalski – Jakiś wniosek? 

Pani Krystyna Białek – Mam taki, żeby na przyszłość były bardziej dokładne spra-
wozdania z komisji. Jeżeli jest jakiś problem to spotkajmy się drugi raz, konkretnie na 
dany problem i omówmy go, żeby było nawet szybciej na sesji. 
Pan Przewodniczący Rady Gminy Marek Kowalski – Przebieg dzisiejszej sesji to 

akurat pokazuje, że komisje bardzo się angażują i wyjaśniają, omawiamy tematy. 
Większość uchwał podejmowaliśmy spokojnie tzn. że komisje spełniły swoją rolę i 
wydały właściwe opinie. Uzyskały wszelkie informację.  
Przypominam, że w przerwie wszyscy głosowaliśmy. Czy wszyscy Państwo oddali 
swoje głosy na plakaty, które dzieci ze świetlic przygotowały? 
O godz. 13:00 odbędzie spotkanie opłatkowe, na które bardzo serdecznie wszystkich 
Państwa zapraszam. 
X. Zakończenie sesji Rady Gminy. 
Przewodniczący Rady Gminy Marek Kowalski – W wyniku wyczerpania porządku 
obrad stwierdzam, że XXVI Sesja Rady Gminy Pruszcz Gdański VII Kadencji została 
zakończona o godz. 12:00. 
 
Protokołowała: 
Marta Nowicka 
 
Protokół został przyjęty / nie przyjęty na XXVII Sesji Rady Gminy Pruszcz Gdański  
VII kadencji w dniu …………….. 
 
 
 

 
 

    


